

# မြန်မာကုန်သွယ်မှုမြှင့်တင်ရေးအဖွဲ့ နေ့စဉ်ဈေးကွက်သတင်းလွှာ



September 19, 2019

Volume 23, Number 14

၁၉.၉.၂၀၁၉

ကမ္ဘာ့ရွှေဈေး	= ၁၄၉၇ /-US\$
မြန်မာ့ရွှေဈေး	= ၁၂၃၀၀၀/- ကျပ်
ဒေါ်လာဈေး	= ၁၅၃၉/- ကျပ်
CBM Rate	= ၁၅၃၉.၇/ကျပ်
ယူရို တစ်ယူရို	= ၁၆၉၄.၄ ကျပ်
စင်္ကာပူတစ်ဒေါ်လာ	= ၁၁၁၅.၇ ကျပ်
စတာလင်ပေါင်တစ်ပေါင်	= ၁၉၂၀.၃ ကျပ်
ဂျပန်ယန်းတစ်ရာ	= ၁၄၂၂.၈ ကျပ်
ဩစတြေးလျတစ်ဒေါ်လာ	= ၁၀၄၄.၁ကျပ်
တရုတ်ယွမ် (တစ်ယွမ်)	= ၂၀၆.၅၄ ကျပ်
အိန္ဒိယရူပီး (တစ်ရူပီး)	= ၂၁.၆၀၁ ကျပ်
ကိုရီးယားဝမ်တစ်ရာ	= ၁၂၈.၇၄ ကျပ်
မလေးရှားရင်းဂစ်	= ၃၆၆.၅၄ ကျပ်
ထိုင်းဘတ်တစ်ဘတ်	= ၅၀.၃၅၉ ကျပ်

Source: CBM Rate, etrademyanmar.com

## CONTACT US

ကုန်သွယ်မှုသတင်းအချက်အလက်နှင့်  
သုတေသနဌာနခွဲ

ဖုန်း ၀၁-၃၇၁၂၀၃  
၀၁-၃၇၆၄၁၆  
၀၁-၃၇၆၄၉၀  
ဖက်စ် ၀၁- ၃၇၆၄၁၆

<http://www.myantrade.org>  
[myantradetir2016@gmail.com](mailto:myantradetir2016@gmail.com)

### (၁၆) ကြိမ်မြောက် တရုတ်-အာဆီယံကုန်စည်ပြပွဲနှင့် တရုတ်-အာဆီယံစီးပွားရေးနှင့်ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု ထိပ်သီးအစည်းအဝေးတက်ရောက်ရန် ဒုတိယသမ္မတ ဦးမြင့်ဆွေ နန်နင်းမြို့သို့ရောက်ရှိ



ဒုတိယသမ္မတ ဦးမြင့်ဆွေသည် တရုတ်ပြည်သူ့သမ္မတနိုင်ငံ နန်နင်းမြို့၌ ကျင်းပမည့် (၁၆)ကြိမ်မြောက် တရုတ်-အာဆီယံ ကုန်စည်ပြပွဲနှင့် တရုတ်-အာဆီယံစီးပွားရေးနှင့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု ထိပ်သီးအစည်းအဝေးသို့ တက်ရောက်ရန် စက်တင်ဘာ (၁၈) ရက်နေ့ မွန်းလွဲပိုင်းတွင် လေကြောင်း

ခရီးဖြင့် ရန်ကုန်မြို့မှ နန်နင်းမြို့သို့ ထွက်ခွာသည်။ ဒုတိယသမ္မတ ဦးမြင့်ဆွေ ဦးဆောင်သော ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့အား ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီး အစိုးရ အဖွဲ့ဝန်ကြီးချုပ် ဦးဖြိုးမင်းသိန်း၊ တိုင်းဒေသကြီး အစိုးရအဖွဲ့ လုံခြုံရေးနှင့် နယ်စပ်ရေးရာဝန်ကြီး ဗိုလ်မှူးကြီးအောင်စိုးမိုး၊ မြန်မာနိုင်ငံ ဆိုင်ရာ တရုတ်ပြည်သူ့ သမ္မတနိုင်ငံ သံရုံးမှ သံရုံးဒုတိယအကြီးအကဲ Mrs. Li Xiaoyan နှင့် တာဝန်ရှိသူများက ရန်ကုန်အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ လေဆိပ်၌ ပို့ဆောင် နှုတ်ဆက်ကြသည်။

ဒုတိယသမ္မတနှင့်အတူ အဖွဲ့ဝင်များအဖြစ် စီးပွားရေးနှင့်ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါက်တာသန်းမြင့်၊ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီး ဌာနနှင့် စီးပွားရေးနှင့် ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးဝန်ကြီးဌာနတို့မှ တာဝန်ရှိသူများ လိုက်ပါသွားကြသည်။

ဒုတိယသမ္မတ ဦးမြင့်ဆွေနှင့်အဖွဲ့သည် တရုတ်ပြည်သူ့သမ္မတနိုင်ငံ နန်နင်းမြို့သို့ ဒေသစံတော်ချိန် ညနေ ၅ နာရီတွင် ရောက်ရှိကြရာ တရုတ်ပြည်သူ့သမ္မတနိုင်ငံ ကွန်မြူနစ်ပါတီ အမြဲတမ်းကော်မတီအဖွဲ့ဝင်နှင့် နိုင်ငံရေးနှင့် ဥပဒေရေးရာကော်မတီ အတွင်းရေးမှူး Mr.Huang Shiyong ၊ တရုတ်ပြည်သူ့သမ္မတနိုင်ငံဆိုင်ရာ မြန်မာ သံအမတ်ကြီး ဦးမျိုးသန့်ဖေ၊ နန်နင်းမြို့ မြန်မာကောင်စစ်ဝန်ချုပ် ဦးစိုးသက်နောင်နှင့် တာဝန်ရှိသူများက နန်နင်း အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာလေဆိပ်၌ ကြိုဆိုနှုတ်ဆက် ကြကြောင်းသိရသည်။

Source: MOI Webportal Myanmar PSK  
<https://www.facebook.com/pyimyanmarnews/posts/2034529566582825>

## နေပြည်တော်ကျောက်မျက်ပွဲ ယူရိုငါးသန်းတန်ထိပါဝင်



နေပြည်တော်တွင် ကျင်းပလျက်ရှိသည့် နှစ်လယ် ကျောက်မျက်ရတနာပွဲတွင် အခြေခံဈေး အမြင့်ဆုံးအဖြစ် ယူရိုငါးသန်းတန် ကျောက်စိမ်းအရိုင်းတွဲတစ်တွဲ ပါဝင်ကြောင်း တာဝန်ရှိသူများကပြောသည်။ ကျောက်စိမ်းအရိုင်းအနေနဲ့ အခြေခံဈေး အများဆုံးအတွဲကတော့ ယူရိုငါးသန်းတန် တစ်တွဲပါပါတယ်ဟု ကျောက်မျက်ပွဲကျင်းပရေးကော်မတီဥက္ကဋ္ဌဦးမင်းသူက သတင်းထောက်များကိုပြောသည်။

၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ နှစ်လယ်ကျောက်မျက်ရတနာပွဲကို နေပြည်တော်တွင် စက်တင်ဘာ ၁၆ ရက်က စတင်ကျင်းပနေပြီး ၂၅ ရက်အထိ ရောင်းချမည်ဖြစ်သည်။ ပြပွဲတွင် ကျောက်စိမ်းအတွဲပေါင်း ၇၈၁၁ တွဲ ပြသမည်

ဖြစ်ပြီး ယူရိုတစ်သန်းအထက် တင်ပြထားသည့် ကျောက်စိမ်းအရိုင်းအတွဲ ကိုးတွဲပါဝင်ကြောင်းလည်း သတင်းထုတ်ပြန်ထားသည်။

အဆိုပါ ကျောက်စိမ်းအတွဲ ၇၈၁၁ တွဲတွင် နိုင်ငံပိုင် အတွဲ ၅၀၊ ပုဂ္ဂလိကကုမ္ပဏီများနှင့် သမဝါယမအသင်းများပိုင် အတွဲ ၅၅၄၀ တွဲ၊ အကျိုးတူကုမ္ပဏီ ၅၃ ခုက တင်ပြထားသော အတွဲ ၂၂၂၁ တွဲ ပါဝင်သည်။ ကျောက်စိမ်းအတွဲများ၏ အနိမ့်ဆုံးကြမ်းခင်းဈေးမှာ ယူရို ၅၀၀၀ ဖြစ်သည်။ ကျောက်စိမ်းအတွဲများကို စက်တင်ဘာ ၂၀ ရက်မှ ၂၅ ရက်အထိ တစ်နေ့လျှင် အတွဲ ၁၃၀၀ ခန့်ဖြင့် နေ့စဉ်ရောင်းချမည်ဖြစ်သည်။ ပြပွဲအတွင်း ကျောက်မျက်အတွဲပေါင်း ၄၈၁ တွဲကိုလည်း ပြသရောင်းချမည်ဖြစ်ပြီး ကျောက်မျက်အတွဲများ ရောင်းချရမှုမှ ယူရိုတစ်သန်းကျော်ရရှိရန် ခန့်မှန်းထားကြောင်း ပြပွဲကျင်းပရေးကော်မတီအတွင်းရေးမှူး ဦးလှအောင်ကပြောသည်။ ကျောက်မျက်အတွဲများတွင် နိုင်ငံပိုင် ၃၂၃ တွဲ၊ ပုဂ္ဂလိကနှင့် သမဝါယမအသင်းများပိုင် ၁၃၃ တွဲ၊ အကျိုးတူကုမ္ပဏီများက ပြသသောအတွဲ ၂၅ တွဲ ပါဝင်သည်။ ကျောက်မျက်အတွဲများကို စက်တင်ဘာ ၁၉ ရက်တွင် အိတ်ဖွင့်တင်ဒါစနစ်ဖြင့် ဖွင့်ဖောက်ရောင်းချမည်ဖြစ်သည်။

ယခုကျင်းပလျက်ရှိသော ကျောက်မျက်ပွဲသို့ ပြည်တွင်းရတနာကုန်သည် ၁၂၀၀ ဦးခန့်နှင့် ပြည်ပရတနာကုန်သည် ၃၀၀၀ ခန့် လာရောက်မည်ဟု ခန့်မှန်းထားသည်။ ကျောက်မျက်ရတနာများကို ဝယ်ယူလိုသူများက အာမခံပေါ်ငွေများ ကြိုတင်ပေးသွင်းထားရမည်ဖြစ်ရာ ကျောက်မျက်အတွဲများအတွက် ယူရို ၂၀၀၀ နှင့် ကျောက်စိမ်းအတွဲများအတွက် ယူရို ၂၀၀၀၀ သတ်မှတ်ထားသည်။ ပြည်တွင်းကုန်သည်များသည် ယူရိုငွေနှင့်ညီမျှသည့် မြန်မာငွေကို ပေးသွင်းရမည်ဖြစ်သည်။ ကုန်သည်များသည် ၎င်းတို့ပေးသွင်းထားသည့် စပေါ်ငွေ၏ ၁၀ ဆနှင့်ညီမျှသော ကျောက်မျက်ရတနာအတွဲများကို ဝယ်ယူခွင့်ရှိမည်ဖြစ်သည်။

Source: The Myanmar Times  
<https://www.facebook.com/kope.aung>

## အိန္ဒိယနိုင်ငံ၏ ၂၀၁၉-၂၀၂၀ ခုနှစ် ထုတ်လုပ်မှုရာသီ၌ သကြားတင်ပို့မှု တိုးမြှင့်နိုင်ရေး အစိုးရကအထောက်အပံ့ပေးမည်

အိန္ဒိယနိုင်ငံ၌ ယခုနှစ် ကြိုစိုက်ပျိုးမှုဧရိယာမှာ ယခင်နှစ်ကထက် ၂၈% လျော့နည်းခဲ့ပြီး မိုးလယ်ကာလ ရေကြီးနစ်မြုပ်မှုများကြောင့် ထုတ်လုပ်မှုပမာဏမှာ လျော့ကျဖွယ်ရာရှိသော်လည်း အောက်တိုဘာလ ၁ ရက်နေ့ ရာသီအသစ်စတင်ချိန်၌ သကြားလက်ကျန်ပမာဏ တန်ချိန် ၁၄.၅ သန်းခန့်ရှိနိုင်ကြောင်း ခန့်မှန်းထားရာ သကြားလုပ်ငန်းရှင်များအနေဖြင့် ပြည်ပသို့ တိုးမြှင့်တင်ပို့နိုင်ရန် လိုအပ်လျက်ရှိပါသည်။ သို့ဖြစ်ရာ အိန္ဒိယ အစိုးရသည် ကြိုစိုက်တောင်သူများနှင့် သကြားလုပ်ငန်းရှင်များအား ကူညီပံ့ပိုးမှုပြုသည့် မူဝါဒပိုင်းဆိုင်ရာ ဆောင်ရွက်ချက်အဖြစ် ၂၀၁၉-၂၀၂၀ ခုနှစ် ထုတ်လုပ်မှုရာသီ၌ ပြည်ပသို့ သကြားတင်ပို့ရန် လျာထားချက်ကို ယခင်နှစ်ကထက် တန်ချိန် ၁ သန်းပိုမို၍ တန်ချိန် ၆ သန်းအထိ တိုးမြှင့်ခွင့်ပြုခဲ့ပါသည်။ ထို့အပြင် အစိုးရအဖွဲ့၏ စီးပွားရေးရာကော်မတီသည် သကြားတန်ချိန် ၄ သန်းကို ကြားခံအရန်ပမာဏအဖြစ် ၁ နှစ်တာထားရှိရန်နှင့် Ethanol လောင်စာဆီဈေးနှုန်း မြှင့်တင်မှုတို့ကို ဧည့်လိုင်လအတွင်း

အတည်ပြုပေးခဲ့သည်။ အစိုးရ၏ Ethanol လောင်စာဆီဈေးနှုန်း မြှင့်တင်ရန် ဆုံးဖြတ်ချက်သည် သကြားစက်လုပ်ငန်းများ၏ ထုတ်လုပ်မှုတန်ဖိုးစုစုပေါင်း၌ ၁၀% မှ ၁၅% အထိ ပါဝင်လျက်ရှိသော Ethanol ထုတ်လုပ်မှု အတွက် အထောက်အပံ့ပြုမည်ဖြစ်သည်။ အိန္ဒိယအစိုးရသည် ၂၈.၈.၂၀၁၉ နေ့၌ ပို့ကုန် လုပ်ငန်းရှင်များ၏ သကြားတင်ပို့မှုတွင် အထောက်အပံ့ပေးရန် ရူပီးငွေ ၆၂.၆၈ ဘီလီယံကို သုံးစွဲမည်ဖြစ်ကြောင်းလည်း ထုတ်ပြန်ကြေညာခဲ့ပါသည်။ အဆိုပါ ပမာဏသည် သကြား တန်ချိန် ၆ သန်းတင်ပို့ရာတွင် ၁ ကီလိုဂရမ်လျှင် ၁၀.၄၄ ရူပီးနှုန်း ထောက်ပံ့မည့် သဘော ပင်ဖြစ်သည်။ သို့ရာတွင် လာမည့် အောက်တိုဘာလ ၁ ရက်နေ့မှ စတင်မည့် အဆိုပါ ထောက်ပံ့မှုသည် သကြားလုပ်ငန်းရှင်များက ပြည်ပတင်ပို့ရန် ကုန်ကြမ်းဝယ်ယူခြင်းအတွက် ကြံစိုက်တောင်သူများ၏ ငွေစာရင်းသို့ တိုက်ရိုက်ပေးချေမည်ဖြစ်ပြီး ခုနှစ်ကျန်ရှိသည့် ငွေပမာဏကိုသာ လုပ်ငန်းရှင်၏ ငွေစာရင်းသို့ ပေးသွင်းမည်ဖြစ်သည်။ အိန္ဒိယသကြားစက် လုပ်ငန်းများအသင်း (ISMA) ၏ ပြောကြားချက်အရ သကြားလုပ်ငန်းရှင်များအနေဖြင့် နှစ်ဟောင်းလက်ကျန်အဖြစ် သကြားတန်ချိန် ၁၄.၅ သန်းအတွက် ကုန်ဖိုးငွေ ရူပီး ၁၁၀ ဘီလီယံခန့် ပေးချေရန် ကျန်ရှိကြောင်း၊ လက်ရှိ သကြားဈေးနှုန်းမှာ ၁ ကီလိုလျှင် ၃၁ ရူပီး ခန့်ဖြစ်ရာ ၎င်းတန်ချိန်ပမာဏအတွက် ရင်းနှီးထားရသည့် တန်ဖိုးငွေမှာ ရူပီး ၄၅၀ ဘီလီယံ ခန့်ရှိကြောင်း သိရှိရသည်။ သို့ဖြစ်ရာ အစိုးရ၏ အရန်သကြား တန်ချိန် ၄ သန်းဝယ်ယူမှုနှင့် သကြားတင်ပို့မှုအပေါ် ထောက်ပံ့မည့် အစီအစဉ်သည် လုပ်ငန်းရှင် များအတွက် ဝန်ထုပ် ဝန်ပိုးလျော့ကျပြီး ငွေဖြစ်လွယ်မှုကို ရရှိစေမည်ဖြစ်သည်။ သို့ရာတွင် ICRA Limited, India Ratings and Research Limited စသည့် ငွေကြေး အရင်းအနှီးဆိုင်ရာ သုတေသနနှင့် အကဲဖြတ်လုပ်ငန်းများနှင့် သုတေသီများက အိန္ဒိယအစိုးရ၏ ယခုဆောင်ရွက်ချက်များသည် လတ်တလောဖြစ်ပေါ်နေသည့် ဈေးကွက်လိုအပ်ချက်ကိုသာ ပြေလည်စေမည်ဖြစ်ပြီး ပြဿနာ၏ အဓိကအချက်ဖြစ်သည့် ထုတ်လုပ်မှုအလွန်များပြားခြင်းကို ဖြေရှင်းနိုင်မှု မရှိကြောင်း၊ သကြားစက်လုပ်ငန်းများအနေဖြင့် ကုန်ကြမ်းဖြစ်သည့်ကြံကို အခြားသီးနှံများ နှင့် မတူညီပဲ အစိုးရက သတ်မှတ်သည့်ဈေးနှုန်းဖြင့် သတ်မှတ်ထားသည့် စိုက်ပျိုးရေးယာ နယ်မြေအတွင်း ထွက်ရှိသမျှကြံအားလုံးကို ဝယ်ယူခြင်းက တောင်သူများအတွက် အကျိုး အမြတ် သေချာပြီး တိုးချဲ့စိုက်ပျိုးရန် တွန်းအားဖြစ်စေကြောင်း၊ ယင်းသို့ စိုက်ကေနှင့် အထွက်ပမာဏများပြားခြင်းက ဈေးကွက်တွင် လက်ကျန်ပမာဏကို ပိုမိုစေကြောင်း၊ ထို့အပြင်ကုန်ကြမ်းဈေးနှုန်းကို မြှင့်တင်ထားခြင်းက အိန္ဒိယပို့ကုန်လုပ်ငန်းရှင်များ၏ ပြည်ပ ဈေးကွက်၌ ဈေးနှုန်းအရ ယှဉ်ပြိုင်နိုင်စွမ်းကို ကျဆင်းစေကြောင်း၊ အကျိုးဆက်အားဖြင့် ပြည်ပတင်ပို့နိုင်မှုမှ ပိုလျှံသည့် ကုန်လက်ကျန်သည် အစိုးရအတွက် ထပ်ဆောင်း ဝန်ထုပ် ဝန်ပိုးဖြစ်ပေါ်စေကြောင်း၊ ကမ္ဘာ့ကုန်သွယ်ရေးအဖွဲ့ (WTO)၏ စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းများအရ အိန္ဒိယနိုင်ငံအနေဖြင့် စိုက်ပျိုးရေးအခြေခံထွက်ကုန်များပြည်ပတင်ပို့မှုအပေါ် အထောက်အပံ့ များပေးအပ်ခြင်းကို ၂၀၂၃ ခုနှစ်အထိ လုပ်ဆောင်နိုင်ခွင့်ရှိကြောင်း အစိုးရက ပြောကြား သော်လည်း ဤပို့ကုန်အထောက်အပံ့များက အိန္ဒိယပို့ကုန်လုပ်ငန်းများ၏ အထောက်အပံ့ ကင်းစွာဖြင့် ရပ်တည်နိုင်ရေးကို ကြီးမားသည့် သက်ရောက်မှုဖြစ်စေနိုင်ကြောင်း စသည်ဖြင့် ဝေဖန်ထောက်ပြပြောဆိုလျက်ရှိသည်။ အိန္ဒိယအစိုးရသည် ၂၀၁၈-၂၀၁၉ ခုနှစ် ထုတ်လုပ်မှု ကာလတွင် ပြည်ပသို့ သကြားတန်ချိန် ၅ သန်း တင်ပို့ရန် လျာထားခဲ့သော်လည်း ၃.၂ သန်း ခန့်သာ တင်ပို့နိုင်ခဲ့သည်။ သတင်းဌာနများ၏ ဖော်ပြချက်အရ အိန္ဒိယအစိုးရ၏ မူဝါဒရေးရာ ကောင်စီဖြစ်သော Niti Aayog သည် တောင်သူများနှင့် ကုန်ချောထုတ်လုပ်တင်ပို့သည့် လုပ်ငန်းရှင်များအကြား ပုံသေဈေးနှုန်း သတ်မှတ်ထားရှိဝယ်ယူသည့်စနစ်မှ အကျိုးအမြတ် မျှဝေခံစားသည့်စနစ်သို့ ပြောင်းလဲဆောင်ရွက်မည့် အဆိုပြုချက် ထွက်ပေါ်လာရေး ဆောင်ရွက်လျက်ရှိကြောင်း သိရှိရပါသည်။

Source: စီးပွားရေးသံမှူး-အိန္ဒိယ

**ပြည်ပဆန်ဈေးကွက်မကောင်းမှုကြောင့် မုံရွာဆန်ဈေး အကျဘက်ဦးတည်**

လက်ရှိ ပြည်ပကိုတင်ပို့တဲ့ ဆန်ဈေးကွက်မကောင်းတာကြောင့် ပြည်တွင်းမှာလက်ကျန်ဆန်များနေပြီး ဆန်ဈေး တွေလည်း အကျဘက်ကိုဦးတည်နေတယ်လို့ မုံရွာမြို့က ဆန်ကုန်သည်တွေကပြောပါတယ်။ ဒါ့အပြင် ပြည်တွင်းမှာ ဆန်အသစ်ပေါ်ချိန်လည်းရောက်တော့မှာဖြစ်လို့ ပြည်ပဆန်တင်ပို့တဲ့ ဈေးကွက်ကောင်းမွန်မှုရှိမှ ဆန်ဈေးကောင်းနိုင်တယ် လို့ မုံရွာမြို့က ဆန်ကုန်သည်တွေကပြောပါတယ်။ ပြည်တွင်းက ထွက်ရှိတဲ့ဆန်တွေဟာ ပြည်တွင်းစားသုံးမှုထက် နှစ်စဉ် ပိုလျှံနေတဲ့အတွက် ပြည်ပကိုတင်ပို့တဲ့ ဆန်ဈေးကွက်ရှိမှသာ ဆန်ဈေးကောင်းလေ့ရှိတယ်လို့ မုံရွာမြို့ ဆန်ပွဲရုံပိုင်ရှင် ဦးမျိုးအောင်ဇော်ကပြောပါတယ်။ ဒါ့အပြင် ဆန်တင်ပို့တဲ့ နိုင်ငံဖြစ်တာကြောင့် တင်ပို့မှုအခြေအနေအပေါ် မူတည်ပြီး ဈေးကွက်ဖြစ်နေတာလို့ဆိုပါတယ်။ လက်ရှိ မုံရွာမြို့မှာရောင်းချနေတဲ့ ဆန်ဈေးနှုန်းတွေက ဆန်ကြမ်းတစ်တင်းခွဲ တစ်အိတ်ကို ကျပ်(၁၉၀၀၀၊၂၀၀၀၀)၊ အလတ်စားဆန်အမျိုးအစားဖြစ်တဲ့ ဇရာမင်းဆန်တစ်အိတ်ကို ကျပ်(၃၀၀၀၀) ဝန်းကျင်နဲ့ ရောင်းချနေတယ်လို့သိရပါတယ်။ ဆန်ကြမ်းဈေးက ပြီးခဲ့တဲ့ရက်တွေကထက်စာရင် တစ်အိတ်ကို

ကျပ်(၂၀၀၊၃၀၀)လောက်ထိ ဈေးကျတယ်လို့ ဆန်ပွဲရုံတွေဆီက သိရပါတယ်။ လက်ရှိ မုံရွာဆန်ဈေးကွက်အတွင်း ဆန်ကြမ်းနဲ့အလတ်စားဆန်တွေ ရောင်းအားသွက်နေပြီး ဆန်ချောတွေဖြစ်တဲ့ ရွှေဘိုပေါ်ဆန်းနဲ့ ဧရာမင်းဆန်တွေကတော့ ပုံမှန်အရောင်းအဝယ်ဖြစ်နေတယ်လို့ဆိုပါတယ်။ ဆန်ကြမ်းတွေရောင်းအားသွက်နေပေမယ့် အသစ်ပေါ်ချိန်ဖြစ်တာကြောင့် ဈေးနှုန်းအနည်းငယ်ကျလာတယ်လို့ ပွဲရုံမန်နေဂျာ ကိုခင်ဇော်ထွန်းကပြောပါတယ်။ မုံရွာဆန်ဈေးကွက်မှာ ဒေသတွင်းက ထွက်တဲ့ ဆန်အမျိုးအစားတွေအပြင် အခြားဒေသက ထွက်ရှိတဲ့ဆန်တွေပါ အရောင်းအဝယ်ပြုလုပ်ကြပါတယ်။ ဆန်ဈေးတွေ ကတော့ စပါးထွက်ရှိမှုအခြေအနေနဲ့ ပြည်ပတင်ပို့တဲ့ ဆန်ဈေးကွက်အပေါ်မူတည်ပြီး ဈေးနှုန်းပြောင်းလဲနေတယ်လို့သိရ ပါတယ်။

Source: [https://www.facebook.com/onenewsmyan/posts/2311975265783673?\\_\\_tn\\_\\_=K-R](https://www.facebook.com/onenewsmyan/posts/2311975265783673?__tn__=K-R)

**ဈေးကွက်အကန့်အသတ်ကြောင့် မတ်ပဲစိုက်ပျိုးမှု ချိန်ဆရန်လို**



အိန္ဒိယအစိုးရက ပဲတင်သွင်းမှုကို ခွဲတမ်းစနစ်ဖြင့် တင်သွင်းနေသည့်အတွက် လာမည့်နှစ် စိုက်ပျိုးရာသီတွင် တောင်သူများ ဈေးကွက်ချိန်ဆစိုက်ပျိုးနိုင်ရန် အသိပေးမှုများလုပ်ဆောင်နေကြောင်း စီးပွားရေးနှင့်ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေး ဝန်ကြီးဌာန၊ လက်ထောက်အတွင်းဝန် ဦးခင်မောင်လွင်ကပြောသည်။ အဓိက ကတော့ ဈေးကွက်နဲ့ကိုယ့်ဆီကထုတ်လုပ်မှုချိန်ဆဖို့ပေါ့။ သတင်းအချက် အလက်ကို တောင်သူတွေပေးဖို့ပါ။ တောင်သူတွေက သူ့ဘာသာသူ ဆုံးဖြတ် မှာပေါ့ဟု ၎င်းကပြောသည်။ ဈေးကွက်လိုအပ်ချက်နည်း၍ များစွာထုတ်လုပ်ပါက ဈေးနှုန်း အဆမတန်ကျဆင်းနိုင်သည့်အတွက် တောင်သူများ ယင်း အခြေအနေကိုချိန်ဆရန် ဆွေးနွေးမှုများလုပ်ဆောင်ခဲ့သည်ဟု ၎င်းက ပြောသည်။ အိန္ဒိယအစိုးရ၏ နှစ်နှစ်ဆက်တိုက် ကြေညာချက်အရ မတ်ပဲကို တန်ချိန်

တစ်သိန်းခွဲသာ ဝယ်ယူပြီး ပဲစင်းငုံကို တန်ချိန် နှစ်သိန်းသာ ဝယ်ယူရန် သတ်မှတ်ထားသည်။ မြန်မာနိုင်ငံ၏ မတ်ပဲအထွက်နှုန်းသည် နှစ်စဉ်တန်ချိန် လေးသိန်းခန့်ထွက်ရှိရာ အိန္ဒိယဈေးကွက်က တန်ချိန်တစ်သိန်းခွဲသာဝယ်ယူပါက အခြားဈေးကွက်များ လိုအပ်မည်ဖြစ်သည်။

၂၀၁၉-၂၀ ဘဏ္ဍာနှစ်အတွက် ပဲစင်းငုံခွဲတမ်းတွင်လည်း အိန္ဒိယအစိုးရက ကနဦးတွင် တန်ချိန် နှစ်သိန်းသာ သတ်မှတ်ခဲ့သော်လည်း ထပ်မံ၍ တန်ချိန်နှစ်သိန်းတိုးခဲ့သည်။ အဆိုပါတန်ချိန်လေးသိန်းသည် မြန်မာနိုင်ငံအပြင် အာဖရိက နိုင်ငံများပါ တင်သွင်းကြမည့်ပမာဏဖြစ်သည်ဟု မြန်မာနိုင်ငံပဲမျိုးစုံနှင့်နမ်းကုန်သည်များအသင်း အတွင်းရေးမှူး ဦးမင်းကိုဦးကပြောသည်။ အိန္ဒိယအစိုးရသည် ၂၀၁၉-၂၀ ဘဏ္ဍာနှစ်အတွက် ပြည်ပမတ်ပဲတင်သွင်းမှုကို လာမည့် အောက်တိုဘာ ၃၁ ရက် နောက်ဆုံး အိန္ဒိယဆိပ်ကမ်းအရောက် တင်သွင်းကြရန် ပဲတင်သွင်းခွင့်လိုင်စင် ခွင့်ပြုထားသော ကုမ္ပဏီများကို ယခု ၁၁ ရက် ရက်စွဲဖြင့် သတိပေးထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ယခုနှစ်အတွက် ပဲတင်သွင်းခွင့်ပြုထားသော အိန္ဒိယ ကုမ္ပဏီများကို လိုင်စင်သက်တမ်း လုံးဝထပ်မံတိုးပေးတော့မည်မဟုတ်ကြောင်းလည်း ထုတ်ပြန်ချက်တွင်ဖော်ပြထားသည်။

Source: The Myanmar Times  
<https://www.facebook.com/kope.aung>

**ဆိုက်ရောက်ပီဇာ စမ်းသပ်ကာလအား တစ်နှစ်ထပ်မံသက်တမ်းတိုး**



ခရီးသွားကဏ္ဍ၌ ဝင်ရောက်ထွက်ခွာမှု လွယ်ကူချောမွေ့ စေရန်နှင့် နိုင်ငံခြားခရီးသွားဝင်ရောက်မှု တိုးမြှင့်ရန်ရည်ရွယ်၍ ဆိုက်ရောက်ပီဇာ စမ်းသပ်ကာလအား တစ်နှစ်ထပ်မံ တိုးမြှင့် သွားမည်ဖြစ်ကြောင်း မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီး ဟိုတယ်နှင့် ခရီးသွားလာရေးဝန်ကြီးဌာန လက်ထောက်ညွှန်ကြားရေးမှူး ဦးစန်းယုကပြောသည်။ ခရီးသွားကဏ္ဍတိုးတက်ဖို့ဆိုတာက ဝင်ရောက်ထွက်ခွာမှုက အရေးကြီးတယ်။ ဒီလိုဆောင်ရွက်ခြင်း အားဖြင့် ခရီးသွားဧည့်သည်ကလဲ လာမဲ့ခရီးသွားရာသီမှာတော့

လက်ရှိထက်ပိုမိုတိုးတက်လာမယ်လို့ မှန်းထားတယ်ဟု ၎င်းက ပြောသည်။ ၂၀၁၈ ခုနှစ် အောက်တိုဘာမှစတင်ကာ ဗီဇာဖြေလျှော့မှုအဖြစ် ဂျပန်၊ တောင်ကိုးရီးယား၊ မကာအို၊ ဟောင်ကောင်တို့ကို ဗီဇာဖရီး၊ တရုတ်နိုင်ငံကို ဆိုက်ရောက်ဗီဇာအဖြစ် ဖြေလျှော့ခွင့်ပြုခဲ့ပြီး အီတလီ၊ စပိန်၊ သြစတြေးလျ၊ ဆွီဇာလန်၊ ဂျာမနီနှင့် ရှုရှားနိုင်ငံ (၆) နိုင်ငံအား ဆိုက်ရောက်ဗီဇာခွင့်ပြုခဲ့သည်။ ဗီဇာဖရီးအဖြစ် စမ်းသပ်ကာလမှာ စက်တင်ဘာ (၃၁) တွင် တစ်နှစ်ပြည့်မည်ဖြစ်ပြီး၊ ဆိုက်ရောက်ဗီဇာ(VOA) မှာလဲ နိုဝင်ဘာ (၃၀) ၌ တစ်နှစ်ကာလပြည့်မည်ဖြစ်သဖြင့် ယခုကဲ့သို့ စမ်းသပ်ကာလကို ထပ်မံတိုးမြှင့်ခြင်း ဖြစ်ကြောင်းသိရ သည်။

မန္တလေးတိုင်းအတွင်း နိုင်ငံခြားခရီးသွားဧည့်သည်ပင်ရောက်မှုမှာ ယခင်နှစ်ထက် (၂၇) ရာခိုင်နှုန်းကျော် တိုးတက်လာပြီး အရှေ့တိုင်းခရီးသွားဧည့်သည်ပင်ရောက်မှုမှာ ၁၀၀ ရာခိုင်နှုန်းကျော် တိုးတက်လာကြောင်း ဟိုတယ်နှင့်ခရီးသွားလာရေးဝန်ကြီးဌာန လက်ထောက်ညွှန်ကြားရေးမှူး ဦးစန်းယုကပြောသည်။ ကာလတူ နိုင်းယုဉ်ချက်များအရ ၂၀၁၈ ခုနှစ် ဇန်နဝါရီလမှ ဇူလိုင်လအထိ နိုင်ငံခြားခရီးသွား နှစ်သိန်းခြောက်သောင်းကျော် ပင်ရောက်ခဲ့ပြီး ၂၀၁၉ ခုနှစ် ဇန်နဝါရီလမှ ဇူလိုင်လအထိ သုံးသိန်းကိုးသောင်းကျော် ပင်ရောက်ခဲ့သည်။ မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီးအတွင်းသို့ နိုင်ငံခြားခရီးသွားပင်ရောက်မှု တစ်သိန်းကျော်တိုးမြှင့်ကြောင်း ဟိုတယ်နှင့် ခရီးသွားလာရေးဝန်ကြီးဌာန၏ စာရင်းများအရသိရသည်။

Source: <http://www.betvmyanmar.com/my/news>

**လျှပ်စစ်နှင့်စွမ်းအင်ကဏ္ဍတွင် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံရန် အနောက်နိုင်ငံအများစု စိတ်ဝင်စားလာဟုဆို**

မြန်မာနိုင်ငံ၏ လျှပ်စစ်နှင့်စွမ်းအင်ကဏ္ဍတွင် အနောက်နိုင်ငံအများစုက စိတ်ဝင်စားလာပြီး လာရောက်ရင်းနှီးမြှုပ်နှံရန် ကုမ္ပဏီများကိုယ်စား သံအမတ်များက ကမ်းလှမ်းမှုများရှိနေသည်ဟု လျှပ်စစ်နှင့်စွမ်းအင်ဝန်ကြီးဌာန ဒုတိယအမြဲတမ်း အတွင်းဝန် ဦးစိုးမြင့်ကပြောသည်။ လျှပ်စစ်နှင့်စွမ်းအင်ဝန်ကြီးဌာနသည် စက်တင်ဘာ ၁၂ ရက် ကစတင်ပြီး ဖင်လန်၊ ဂျပန်၊ အမေရိကန်နှင့်တူရကီနိုင်ငံတို့မှ သံအမတ်များနှင့်တွေ့ဆုံခဲ့သည်။ နိုင်ငံတွေ့ရဲ့ သံအမတ်တွေက ကျွန်တော်တို့ဆီ ရင်းနှီး မြှုပ်နှံမှုလုပ်ချင်လို့ လာရှင်းပြတာ၊ ကမ်းလှမ်းတာပါ။ လျှပ်စစ်ရော၊ စွမ်းအင်ရောနှစ်မျိုးစလုံးပါဟု ၎င်းကဆိုသည်။ ထိုသို့ တွေ့ဆုံရာတွင် လျှပ်စစ်နှင့်စွမ်းအင်ဝန်ကြီးက မြန်မာနိုင်ငံ၌လုပ်ကိုင်သည့် လျှပ်စစ်နှင့်စွမ်းအင်ကဏ္ဍများကို ရှင်းပြခဲ့သည်ဟု ၎င်းကဆိုသည်။ စက်တင်ဘာ ၁၈ ရက်တွင် လျှပ်စစ်နှင့်စွမ်းအင်ဝန်ကြီးဦးဝင်းခိုင်သည် တူရကီနိုင်ငံသံအမတ်နှင့်တွေ့ဆုံပြီး လျှပ်စစ်နှင့်စွမ်းအင်ကဏ္ဍဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေး တူရကီနိုင်ငံနှင့်ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မည့်ကဏ္ဍများ ဆွေးနွေးခဲ့သည်ဟု ဝန်ကြီး ဌာနက သတင်းထုတ်ပြန်သည်။

ထို့အပြင် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးဦးဝင်းခိုင်သည် စက်တင်ဘာ ၁၇ ရက်တွင် အမေရိကန်သံအမတ်နှင့် တွေ့ဆုံပြီး မြန်မာနိုင်ငံ၏ လျှပ်စစ်နှင့်စွမ်းအင်ကဏ္ဍရှိ အနာဂတ်စီမံကိန်းများတွင် အမေရိကန်နိုင်ငံက ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မည့် ကဏ္ဍများနှင့် နည်းပညာနှင့် လူသားအရင်းအမြစ်ဖွံ့ဖြိုးရေးစီမံကိန်းများကို ဆွေးနွေးခဲ့သည်ဟု ဝန်ကြီးဌာနက သတင်း ထုတ်ပြန်သည်။

Source: <https://7daydaily.com/story/166525>

**ယခုဘဏ္ဍာနှစ်အတွင်း နိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု ကန်ဒေါ်လာ (၄ ဒသမ ၄ )ဘီလီယံနီးပါးပင်ရောက်ထား**

လက်ရှိဘဏ္ဍာနှစ် ကုန်ဆုံးရန် နှစ်ပတ်အလိုတွင် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု အမေရိကန်ဒေါ်လာ (၄ ဒသမ ၄) ဘီလီယံ နီးပါးသာ ပင်ရောက်ထားပြီး မျှော်မှန်းထားသည့် နိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုပမာဏသို့ရောက်ရှိရန် အမေရိကန် ဒေါ်လာ (၁)ဘီလီယံကျော်လိုအပ်နေသေးကြောင်းသိရသည်။ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနှင့်ကုမ္ပဏီများညွှန်ကြားမှုဦးစီးဌာန ဒုတိယညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ် ဒေါ်တင်အေးဟန်က ဒီနှစ်မှာ မှန်းထားတာတော့ (၅ဒသမ) ဘီလီယံပေါ့နော်။ အခုရတာ (၄ ဒသမ ၄)လောက်ရှိပြီဆိုတော့ နည်းနည်းတော့ လိုသေးတာပေါ့။ ဒါပေမယ့် အခုကျန်တဲ့အချိန်လေး နည်းနည်းရှိသေးတော့ လာမည့်ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုရှိမယ်ဆိုရင် ပြည့်သွားနိုင်ပါတယ်ဟုဆိုသည်။

စက်တင်ဘာလ ၁၇ ရက်က ရန်ကုန်မြို့၊ သစ္စာလမ်းရှိ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနှင့်ကုမ္ပဏီများ ညွှန်ကြားမှုဦးစီး ဌာနတွင် ပြုလုပ်သည့် သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲတွင် ဒေါ်တင်အေးဟန်ကပြောကြားခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။ လက်ရှိ ပြည်တွင်းသို့ ပင်ရောက်ထားသည့် နိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများအနေဖြင့် ၂၀၁၈-၂၀၁၉ ဘဏ္ဍာနှစ်

အောက်တိုဘာလ ၁ ရက်မှ စက်တင်ဘာလ ၁၄ ရက်အထိ နိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု ခွင့်ပြု/အတည်ပြုပေးခဲ့မှုမှာ နိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုလုပ်ငန်း (၂၆၂)ခု၊ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုပမာဏ အမေရိကန်ဒေါ်လာ (၂၅၉၄ ဒသမ ၅၄၄)သန်း ဖြစ်သည်။ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုတိုးမြှင့်ခြင်းအပါအဝင် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုပမာဏမှာ အမေရိကန်ဒေါ်လာ (၃၉၅၉ ဒသမ ၆၄)သန်းဖြစ်သည်။

အဆိုပါကာလအတွင်း အထူးစီးပွားရေးဇုန်ဥပဒေအရ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုတိုးမြှင့်ခြင်းအပါအဝင် စုစုပေါင်းခွင့်ပြုပြီး ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုပမာဏမှာ အမေရိကန်ဒေါ်လာ (၃၆၂ ဒသမ ၂၈၀)သန်းဖြစ်ကြောင်းသိရသည်။ ယင်းကြောင့် ၂၀၁၈-၂၀၁၉ ဘဏ္ဍာနှစ် အောက်တိုဘာလ ၁ ရက်မှ စက်တင်ဘာလ ၄ ရက်အထိ စုစုပေါင်း နိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု ပမာဏမှာ အမေရိကန်ဒေါ်လာ (၄၃၂၁ ဒသမ ၉၂၀)သန်းဖြစ်ကြောင်းသိရသည်။ လက်ရှိပြည်တွင်းသို့ အများဆုံး အနေဖြင့် စင်္ကာပူနိုင်ငံမှ အများဆုံးလာရောက်ရင်းနှီးမြှုပ်နှံထားပြီး ဒုတိယအများဆုံးမှာ တရုတ်နှင့် တတိယအများဆုံးမှာ ဟောင်ကောင်တို့ဖြစ်ကြောင်းသိရသည်။

Source: <http://www.betvmyanmar.com/my/news/>

**ဆန်စပါးဈေးကွက် ထိန်းချုပ်ခြင်းလုပ်ငန်းကို တောင်သူများကိုယ်တိုင် ပါဝင်ဆောင်ရွက်နိုင်ရေးအတွက် တောင်သူကိုယ်တိုင် စပါးသိုလှောင်ခြင်းစနစ် ပြန်လည်ဖော်ထုတ်ရန်လိုကြောင်း ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးပြောကြား**

ဆန်စပါးဈေးကွက် ထိန်းချုပ်ခြင်းလုပ်ငန်းကို တောင်သူများကိုယ်တိုင် ပါဝင်ဆောင်ရွက်နိုင်ရေးအတွက် တောင်သူ ကိုယ်တိုင် စပါးသိုလှောင်ခြင်းစနစ် ပြန်လည်ဖော်ထုတ်ရန်လိုကြောင်း စိုက်ပျိုးရေး၊ မွေးမြူရေးနှင့်ဆည်မြောင်းဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါက်တာအောင်သူကပြောကြားသည်။ နိုင်ငံတကာတွင်လည်း သီးနှံအရည်အသွေးကို မထိခိုက်စေဘဲ စနစ်တကျ သိုလှောင်ထိန်းသိမ်းနိုင်သည့် မိရိုးဖလာ ဆန်စပါးသိုလှောင်ခြင်းကို ဆက်လက်အသုံးပြုလျက်ရှိနေသည်ကို တွေ့ရှိရကြောင်း၊ ယှဉ်ပြိုင်နိုင်စွမ်းရှိသည့် လယ်ယာကဏ္ဍဖြစ်စေရေးအတွက် ထုတ်လုပ်မှုသာမက ခိုင်မာသည့်ဈေးကွက် ဖော်ဆောင်ရေးကိုပါ ကြိုးပမ်းရမည်ဟု ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါက်တာအောင်သူက စစ်ကိုင်းတိုင်း ဒေသကြီး ရွှေဘိုဒေသရှိ တောင်သူများနှင့် တွေ့ဆုံစဉ် ပြောကြားခဲ့သည်။

မြန်မာနိုင်ငံတွင် ဆန်စပါးကဏ္ဍတည် ငြိမ်စေရေးအတွက် အစိုးရ-ပုဂ္ဂလိက ကဏ္ဍပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု (Public Private Partnership - PPP) လုပ်ငန်းစဉ်ဖြင့် ဆောင်ရွက်သင့်ကြောင်း၊ ဆန်စပါး အရည်အသွေးနှင့် ထုတ်လုပ်မှုကို သိသာစွာ မြှင့်တင်သွားရန်၊ အခြေခံ အဆောက်အအုံများ တိုးချဲ့ခြင်းနှင့် ကုန်ကျစရိတ် လျှော့ချနိုင်မည့် နည်းလမ်းများ စီစဉ်ဆောင်ရွက် သွားရန်၊ ပို့ကုန်ဈေးကွက်အတွင်း အရည်အသွေးအရ၊ ဈေးနှုန်းအရ၊ ဈေးကွက်လိုအပ်ချက်အရ ယှဉ်ပြိုင်နိုင်မည့် နည်းလမ်း ဖော်ထုတ်စီစဉ်သွားရန်၊ စိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်သူ တောင်သူများအတွက် သင့်တင့်မျှတသည့်ဈေးနှုန်းဖြစ်စေရေးနှင့် မစိုက်ပျိုးမီ ကာလပင် ဈေးနှုန်းခန့်မှန်းသိရှိနိုင်ရေး စီစဉ်ဆောင်ရွက်ရန်၊ ဆန်စပါးလက်ကားကုန်စည်ဒိုင်များတွင် စနစ်မှန်ကန်ပြီး အာမခံချက်ရှိသည့်ပုံစံများ ဖြစ်ပေါ်လာရေးဆောင်ရွက်ရန်၊ ပုဂ္ဂလိကနှင့်အစိုးရပူးပေါင်းပါဝင်၍ အရန်ဆန်ကိုပါ ကိုင်တွယ် နိုင်မည့် အဖွဲ့အစည်းတစ်ဖွဲ့စည်း၍ ပြည်တွင်းဆန်စပါးကဏ္ဍကို ထိန်းကျောင်းဆောင်ရွက်ရန်၊ စိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်သူနှင့် ပြည်ပတင်ပို့သူကြားတွင် အဆင့်များ လျော့နည်းသွားရန်နှင့် အရည်အသွေးမြှင့်တင်နိုင်ရန်အတွက် Contract Farming များ ဒေသအလိုက် ပေါ်ပေါက်လာစေရေး စီစဉ်ဆောင်ရွက်ရန် စသည်တို့ကို စီးပွားရေးနှင့် ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေး ဝန်ကြီးဌာန၏ ထုတ်ပြန်ချက်များတွင် ဖော်ပြထားသည်။

စပါးပေါ်ချိန် ဈေးအဆမတန်ကျဆင်းမှု မဖြစ်စေရေးအတွက် နိုင်ငံတော်အစိုးရနှင့် ပူးပေါင်း၍ ကူညီဖြေရှင်း ဆောင်ရွက်ရန်၊ ဆန်စက်ပိုင်များ၊ Exporter များနှင့် ကုန်သည်များက ပူးပေါင်းပါဝင်ဆောင်ရွက်သွားရန်၊ စပါးပေါ်ချိန်တွင် ဝယ်လိုအား ပုံမှန်ရှိပြီး ရောင်းလိုအား အလွန်များခြင်းကြောင့်လည်းကောင်း၊ အခြောက်ခံစက်များ သိုလှောင်ရုံများ မလုံလောက်မှုကြောင့် လည်းကောင်း၊ ရောင်းလိုအားနှင့် ဝယ်လိုအား မမျှမတ ဖြစ်မှုကြောင့် ဈေးကျဆင်းသည်ဖြစ်ရာ စပါးပေါ်ချိန်တွင် ဝယ်လိုအား မြှင့်တင်မည့် စီမံချက် (၂၀၁၈ စီမံချက်) ကို အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ရန်ဖြစ်ကြောင်း မြန်မာနိုင်ငံဆန်စပါး အသင်းချုပ်မှသိရသည်။

ထို့ပြင် အခြေခံစပါးဈေးနှုန်းကို နိုင်ငံတော်အစိုးရသို့ ပုံစံသုံးမျိုး တွက်ချက်တင်ပြ ရန်၊ ပုံစံ (၁) သည် တင်း ၁၀၀ လျှင် ကျပ် ၄၈၀၀၀၀၊ ပုံစံ (၂) သည် တင်း ၁၀၀ လျှင် ကျပ် ၅၀၀၀၀၀ နှင့် ပုံစံ (၃) သည် တင်း ၁၀၀ လျှင် ကျပ် ၅၂၀၀၀၀ ဖြင့် အခြေခံ စဉ်းစားပြီး တွက်ချက်တင်ပြရန်နှင့် နိုင်ငံတော်အစိုးရ၏ ရွေးချယ်မှုအတိုင်း ဆက်လက် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မည်ဟုသိရသည်။ နိုင်ငံတော်အစိုးရက အခြေခံစပါးဈေးနှုန်း ကြေညာပြီးပါက အောက်တိုဘာ၊ နိုဝင်ဘာနှင့်ဒီဇင်ဘာလများတွင် စတင်၍ စပါး/ဆန်ဝယ်ယူရေးအစီအစဉ်များကို အသင်းချုပ်/ပုဂ္ဂလိက ကုန်သည်/စက်ပိုင်/ကုမ္ပဏီများနှင့် ညီနောင်အသင်းများ အနေဖြင့် စနစ်တကျညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ပေးမည်ဖြစ်သည်။

Source: <https://news-eleven.com/article/135404>

**သန်လျင်တွင် ကုန်သေတ္တာယာဉ် ရပ်နားကွင်း တည်ဆောက်ရန်စီစဉ်**

သန်လျင်မြို့နယ် အတွင်း၌ ၂၄ ဧက ကျော် ကျယ်ဝန်းသည့် ကုန်သေတ္တာယာဉ်ရပ်နားကွင်းတည်ဆောက်ရန်အတွက် စီစဉ်လျက်ရှိကြောင်း ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီး အစိုးရအဖွဲ့ကသိရသည်။ ကုန်သေတ္တာတင်ယာဉ် ရပ်နားရေးအတွက် ယာဉ်ရပ်နားကွင်းတည်ဆောက်ရန် သံလျင်မြို့နယ်တွင်း မြို့ပြနှင့် အိမ်ရာဖွံ့ဖြိုးရေးဌာနက စီမံခန့်ခွဲသည့်မြေဧရိယာ ၂၄ ဒသမ ၅၈၈ ဧကကို ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီး သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲမှု အာဏာပိုင်အဖွဲ့မှစီမံခန့်ခွဲပြီး မြန်မာနိုင်ငံ ကုန်သေတ္တာတင်ယာဉ်အသင်းသို့ ငှားရမ်းပေးနိုင်ရန် စီစဉ်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိကြောင်း လျှပ်စစ်၊ စက်မှုလက်မှုနှင့် လမ်းပန်း ဆက်သွယ်ရေးဝန်ကြီး ဒေါ်နီလာကျော်ကပြောသည်။ ယနေ့ကျင်းပသည့် တိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော်အစည်းအဝေးတွင် ဝန်ကြီးဒေါ်နီလာကျော်က ပြောကြားခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။ ဗိုလ်တထောင်မြို့နယ် ကမ်းနားလမ်းတွင်ရပ်နားထားသည့် ကွန်တိန်နာ ယာဉ်များကြောင့် ယာဉ်ကြောပိတ်ဆို့မှုများဖြစ်ပေါ်နေသဖြင့် ကုန်သေတ္တာယာဉ်ရပ်နားသည့် နေရာသစ်ဆောင်ရွက်ပေးရန် အစီအစဉ် ရှိ၊ မရှိကို ဗိုလ်တထောင်မြို့နယ် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးအောင်ထူးက လွှတ်တော်တွင်မေးမြန်းခဲ့ခြင်း ဖြစ်သည်။ ဗိုလ်တထောင်မြို့နယ် ကမ်းနားလမ်းတွင် ရပ်နားထားသော ကွန်တိန်နာများနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ယာဉ်ကြောပိတ်ဆို့မှု ဖြေရှင်းရေးအတွက် တာဝန်ရှိသူများ ပူးပေါင်းအဖွဲ့ ဖွဲ့စည်းကာဆောင်ရွက်နေသော်လည်း ကွန်တိန်နာအစီးရေ အနေအထားကြောင့်လည်းကောင်း၊ ယာဉ်များ၏ တည်ဆောက်မှုပုံစံအနေအထားအရလည်းကောင်း ရပ်နားမှုကိုဖြေရှင်းရန် အခက်အခဲဖြစ်နေရကြောင်း ဒေါ်နီလာကျော်ကပြောဆိုသွားသည်။

Source: <https://burma.irrawaddy.com/news/short-news/2019/09/18/204298.html>

**ဆော်ဒီအာရေဗျနိုင်ငံနှင့်အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုတို့၏ ရေနံဈေးကွက်တည်ငြိမ်ရေးအတွက် ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်နေမှုများကြောင့် ကမ္ဘာ့ရေနံဈေးနှုန်းများမှာ ၆ ရာခိုင်နှုန်းနီးပါးခန့်ကျဆင်းသွားခဲ့**

ဆော်ဒီအာရေဗျနိုင်ငံသည် အကြမ်းဖက်တိုက်ခိုက်ခံရသည့် ရေနံတွင်းများအား အမြန်ဆုံးပြင်ဆင်နေပြီး ရေနံ ထုတ်လုပ်မှုကို ပုံမှန်အနေအထားအတိုင်း ပြန်လည်ထုတ်လုပ်နိုင်ရန် ကြိုးပမ်းလျက်ရှိကြောင်း၊ ဆော်ဒီအာရေဗျနိုင်ငံ စွမ်းအင် ဝန်ကြီး မင်းသားအဗ္ဗူဒူလာဇ်ဘင်ဆယ်လ်မန်သည် ၂၀၁၉ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာလ (၁၇) ရက် (အင်္ဂါနေ့) တွင်ပြုလုပ်သည့် သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲ၌ ဆော်ဒီအာရေဗျနိုင်ငံအနေဖြင့် ယခုအခါ နေ့စဉ်ရေနံထုတ်လုပ်မှုပမာဏ၏ ထက်ဝက် နီးပါးခန့် ဖြစ်သောစည်ပေါင်း (၅.၇) သန်းခန့်ထုတ်လုပ်မှုကို ရပ်ဆိုင်းထားရကြောင်း၊ သို့သော် စက်တင်ဘာလကုန်မှစ၍ ရေနံ ထုတ်လုပ်မှုကို ပုံမှန်အနေအထားအတိုင်း တစ်နေ့လျှင် စည်ပေါင်း (၉.၈၉) သန်းခန့် ပြန်လည်ထုတ်လုပ်နိုင်တော့ မည်ဖြစ်ကြောင်း၊ လတ်တလောတွင် ဈေးကွက်အတွက်လိုအပ်ချက်ကို ဖြည့်ဆည်းနိုင်ရန်အတွက် အရန်သိုလှောင် ထားသည့် ရေနံများကိုရောင်းချပေးသွားမည်ဟု ပြောကြားခဲ့ကြောင်း၊ ရေနံဝန်ကြီး၏ ပြောကြားချက်ထွက်ပေါ်ပြီးနောက်တွင် ကမ္ဘာ့ဈေးကွက်အတွင်းရေနံဈေးနှုန်းများမှာ ၆% နီးပါးခန့် ကျဆင်းသွားခဲ့ပါသည်။

ထို့ပြင် အမေရိကန်သမ္မတဒေါ်နယ်ထရန်သည် ရေနံဈေးကွက်တည်ငြိမ်စေရေးအတွက် လိုအပ်ပါက အမေရိကန်

ပြည်ထောင်စု၏ အရန်ရေခဲအများအပြားအား ဈေးကွက်အတွင်းသို့ ရောင်းချရန်စီစဉ်နေခြင်းနှင့် ဂျပန်နိုင်ငံအပါအဝင် စက်မှုထိပ်သီးနိုင်ငံများသည်လည်း နိုင်ငံတကာစွမ်းအင်အေဂျင်စီအဖွဲ့၏ အကြံပြုချက်အတိုင်း ၎င်းတို့သို့လှောင်ထားသည့် အရန်ရေခဲများအား ဈေးကွက်အတွင်းသို့ ဖြည့်တင်းပေးရန် စီစဉ်နေခြင်းတို့သည်လည်း ရေခဲဈေးနှုန်းများကိုကျဆင်းစေသည့် အခြားအချက်များဖြစ်ပါသည်။ ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာလ (၁၈) ရက် (ဗုဒ္ဓဟူးနေ့) နံနက်ပိုင်းတွင် နယူးယောက်ဈေးကွက် ၌ WTI ရေခဲစိမ်းကြိုတင်ရောင်းဝယ်မှုဈေးနှုန်းမှာ ၅.၇% ခန့် ကျဆင်းပြီး၊ တစ်စည်လျှင် အမေရိကန်ဒေါ် လာ (၅၉.၃၄) သို့ ရောက်ရှိခဲ့ကြောင်း၊ လန်ဒန်ဈေးကွက်၌ ဘရန့်ရေခဲစိမ်းကြိုတင်ရောင်းဝယ်မှုဈေးနှုန်းမှာ ၆.၅% ကျဆင်းပြီး တစ်စည်လျှင် အမေရိကန်ဒေါ်လာ (၆၄.၅၅) သို့ ရောက်ရှိခဲ့ကြောင်း [www.channelnewsasia.com](http://www.channelnewsasia.com) အင်တာနက် website တွင် ဖော်ပြ ပါရှိပါသည်။

Source: <https://www.facebook.com/a9biz/>

**အိန္ဒိယက ပဲမျိုးစုံကို အောက်တိုဘာကုန်အထိ အပြီးတင်သွင်းရမည်ဖြစ်၍ မြန်မာ့ပဲမျိုးစုံဈေးကွက်လှုပ်ခတ်နေ**

အိန္ဒိယနိုင်ငံက ပဲမျိုးစုံကို အောက်တိုဘာကုန်အထိ အပြီးတင်သွင်းရမည်ဖြစ်၍ မြန်မာ့ပဲမျိုးစုံဈေးကွက်အတွင်း ဝယ်လိုအားနှင့်ဈေးနှုန်းလှုပ်ခတ်လာကြောင်း ကုန်သည်များထံမှသိရသည်။ ဈေးနှုန်းဆက်လက်တက်၊ မတက်ကတော့ ခန့်မှန်းလို့မရဘူး။ ဒါပေမယ့် အရောင်းအဝယ်ကတော့ ကောင်းမှာသေချာတယ်။ နောက်လကုန်အပြီး တင်ပို့ရမှာဆိုတော့ သူတို့က မဖြစ်မနေဝယ်ရမှာမို့ပါဟု မန္တလေးပွဲစားကုန်သည်စက်ပိုင်များ မဟာကထိန်တော်အသင်းမှ ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ ဦးမျိုးဆွေကပြောသည်။

အိန္ဒိယနိုင်ငံက အောက်တိုဘာလ နောက်ဆုံးထား၍ အပြီးတင်သွင်းရန် သတ်မှတ်ထားခြင်းကြောင့် ရန်ကုန်နှင့် မန္တလေး ဝယ်လက်များက ပိုမိုဝယ်ယူလာပြီး၊ မတ်ပဲကို ပြည်ပတင်ပို့ရန်အပြင် ပြည်တွင်းစားသောက်ကုန်လုပ်ငန်းများအတွက် ပဲခွဲစက် လုပ်ငန်းရှင်များက ဝယ်ယူနေခြင်းကြောင့် အရောင်းအဝယ်သွက်လျက်ရှိကြောင်းသိရသည်။ ယခုတစ်ပတ်အတွင်း ဘုရင့်နောင်ကုန်စည်ဒိုင်ဈေးနှုန်းများအရ မတ်ပဲ (အဟောင်း) တစ်တန်လျှင် ကန်ဒေါ် လာ ၄၇၀ မှ ၄၉၀ ကြား၊ အခွဲချိတ်အလုံးခြမ်း တစ်တန်လျှင် ကန်ဒေါ်လာ ၆၇၅ မှ ၇၀၀ ကြား၊ အခွဲပါအခြမ်း တစ်တန်လျှင် ကန်ဒေါ်လာ ၅၉၀ မှ ၆၁၀ ကြား၊ ပဲတီစိမ်းအကြား တစ်တန်လျှင် ၇၃၀ မှ ၇၇၀ ကြား၊ ပခုက္ကူ တစ်တန်လျှင် ကန်ဒေါ်လာ ၇၅၀ မှ ၈၃၀ ကြား၊ ရွှေဝါအကြီး တစ်တန်လျှင် ကန်ဒေါ်လာ ၉၅၀ မှ ၁၀၀၀ ကြား၊ အခွဲချိတ်အလုံးကြီးအခြမ်း တစ်တန်လျှင် ကန်ဒေါ်လာ ၁၀၀၀ မှ ၁၀၃၀ ကြား အသီးသီးဈေးရှိနေသည်။

အလားတူ ပဲစင်းငုံ(အသစ်) အနီ တစ်တန်လျှင် ၆၂၀ မှ ၆၆၀ ကြား၊ အဖြူ တစ်တန်လျှင် ကန်ဒေါ်လာ ၆၀၀ မှ ၆၂၀ ကြား၊ ပဲစင်းငုံ (အဟောင်း) အနီ တစ်တန်လျှင် ကန်ဒေါ်လာ ၅၅၀ မှ ၅၇၀ ကြား၊ အဖြူ တစ်တန်လျှင် ကန်ဒေါ်လာ ၅၇၀ မှ ၅၉၀ ကြား အသီးသီးဈေးရှိနေသည်။ ယခုနှစ် ရှစ်လအတွင်း( ဇန်နဝါရီလမှ စက်တင်ဘာကုန်လအထိ) ပြည်ပသို့ မတ်ပဲ တန်ချိန် ၂၇၀၀၀၀ ကျော်၊ ပဲတီစိမ်း တန်ချိန် ၁၇၀၀၀၀ ကျော်၊ ပဲစင်းငုံ တန်ချိန် ၁၀၀၀၀၀ ခန့် အသီးသီးတင်ပို့ထားသည်။ လက်ရှိတွင် ပင်လယ်ရေကြောင်းကုန်သွယ်မှုမှ ကနေဒါ၊ အိန္ဒိယ၊ အီတလီ၊ မလေးရှား၊ နယူးဇီလန်၊ ပါကစ္စတန်၊ စင်ကာပူ တောင်အာဖရိက၊ ထိုင်း၊ ယူနိုက်တက်ကင်းဒမ်း၊ အမေရိကန်နှင့်ဗီယက်နမ်နိုင်ငံများသို့ တင်ပို့လျက်ရှိသည်။

Source: [https://www.facebook.com/a9biz/posts/2674543929244180?\\_\\_tn\\_\\_=K-R](https://www.facebook.com/a9biz/posts/2674543929244180?__tn__=K-R)

**ကွမ်းသီးပင်ဖက်ဖြင့်ပြုလုပ်ထားသည့် ထမင်းဘူး၊ ပန်းကန်များ တစ်နိုင်ငံလုံးဖြန့်ချိမည်**



ဒေသအခေါ်ဘုတ်ဖတ်ဟုခေါ်သည့် ကွမ်းသီးပင်ဖက်ကို အသုံးပြု ထုတ်လုပ်ထားသည့် ထမင်းဘူး၊ ပန်းကန်အစရှိသည့် အစား အသောက်ဆိုင်ရာပစ္စည်းများကို တစ်နိုင်ငံလုံးအနှံ ဖြန့်ချိမည် ဖြစ်ကြောင်း ယင်းပစ္စည်းများကို ထုတ်လုပ်နေသူ ဦးသန်းဇော်ဦးက ပြောသည်။ ယင်းပစ္စည်းများကိုဖြန့်ချိရန်အတွက် ရန်ကုန်မြို့အခြေစိုက် စားသောက်ကုန်နှင့်လူသုံးကုန် ပစ္စည်းများဖြန့်ချိနေသည့် ကုမ္ပဏီ တစ်ခုနှင့် ငါးနှစ်သက်တမ်းရှိစာချုပ်ကို ဇူလိုင်လကချုပ်ဆိုခဲ့ကြောင်း



မြိတ်မြို့၊ ပလောက်စုရပ်ကွက်နေ ဦးသန်းဇော်ဦးကပြောသည်။ ယင်းကြောင့် မြန်မာနိုင်ငံအနှံ့ဖြန့်ချိမည့်ပစ္စည်းများကို စက်တင်ဘာလ ၁ ရက်မှ စတင်ထုတ်လုပ်နေပြီဖြစ်ကြောင်း ၎င်းက ဆိုသည်။ ပန်းကန်၊ မုန့်ဟင်းခါးခွက်၊ ဟင်းခွက်၊ လေးထောင့်ပန်းကန်၊ ထမင်းဘူးစသည့် ပစ္စည်းရုပ်မျိုးကို ထုတ်လုပ်ဖြန့်ချိမည် ဖြစ်ကြောင်း ၎င်းကပြောသည်။ ကုမ္ပဏီက တစ်ဦးတည်း ကိုယ်စားလှယ်ပါဟု ဦးသန်းဇော်ဦးက ဆိုသည်။ ယင်းပစ္စည်းများကို ရန်ကုန်မြို့တွင် စက်ရုံဖြင့် ထုတ်လုပ်လျက်ရှိပြီး မြိတ်တွင်လည်း ထုတ်လုပ်နေကြောင်း ၎င်းထံမှသိရသည်။

စာချုပ်ချုပ်ဆိုထားသည့်ကုမ္ပဏီက တနင်္သာရီတိုင်းမှအပ မြန်မာတစ်နိုင်ငံလုံးကို ဖြန့်ချိမည်ဖြစ်ပြီး တနင်္သာရီတိုင်း ဈေးကွက်ကိုမူ မြိတ်မြို့ရှိလုပ်ငန်းခွင်မှ ထုတ်လုပ်ရောင်းချမည်ဖြစ်ကြောင်း ၎င်းကပြောသည်။ ဦးသန်းဇော်ဦးသည် ဘုတ်ဖတ် ဖြင့် အစားအသောက်ဆိုင်ရာပစ္စည်းများကို ၂၀၁၈ ခုနှစ် အောက်တိုဘာလတွင် စတင်ထုတ်လုပ်ခဲ့ပြီး တစ်နှစ်နီးပါး အကြာတွင် တစ်နိုင်ငံလုံးဈေးကွက်သို့ ဖြန့်ချိမည့်ကုမ္ပဏီနှင့် စာချုပ်ချုပ်ဆိုခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။

Source: Dawei Watch

<https://www.facebook.com/standardtimedaily/>

**တရုတ်-အာဆီယံကုန်စည်ပြပွဲတွင် မြန်မာ့ဆန်စပါးထုတ်ကုန်များ ပါဝင်ပြသမည်**

တရုတ်ပြည်သူ့သမ္မတနိုင်ငံ ကွမ်ရှီးပြည်နယ် နန်နင်းမြို့တွင် စက်တင်ဘာ ၂၁ ရက်မှ ၂၄ ရက်အထိ ကျင်းပမည့် (၁၆)ကြိမ်မြောက် တရုတ်-အာဆီယံ ကုန်စည်ပြပွဲတွင် မြန်မာနိုင်ငံဆန်စပါးစိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်သူများအသင်းမှ ပြခန်းရယူပြီး မြန်မာ့ထုတ်ကုန် ဆန်စပါးဈေးကွက် ပိုမိုရရှိစေရေးအတွက် ပါဝင်ပြသမည်ဖြစ်သည်။ တရုတ်-အာဆီယံ ကုန်စည်ပြပွဲကို မြန်မာနိုင်ငံ ဆန်စပါးစိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်သူများအသင်းအနေဖြင့် ပြပွဲစတင်ကျင်းပသည့် ၂၀၀၄ ခုနှစ်မှစ၍ မြန်မာနိုင်ငံမှ စိုက်ပျိုးရေးထုတ်ကုန်များကို ပြသနိုင်ရေး၊ တရုတ်နိုင်ငံမှကုန်သည်များ လယ်ယာသုံးစက်ကိရိယာနှင့် ဆန်စက်အပိုပစ္စည်း ထုတ်လုပ်သည့်ကုမ္ပဏီများနှင့် ချိတ်ဆက်နိုင်ရန်ရည်ရွယ်ပြီး နှစ်စဉ်ပြခန်းရယူပြီး ပါဝင်ပြသခဲ့ကြောင်း၊ အထူးသဖြင့် ပေါ်ဆန်းမွှေးဆန်နှင့် အရည်အသွေးမြင့်ဆန်များ၊ ဆန်ကွဲများအတွက် ဈေးကွက်ရရှိရေးနမူနာရယူပြီး ချိတ်ဆက်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိကြောင်း မြန်မာနိုင်ငံဆန်စပါးစိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်သူများအသင်းဥက္ကဋ္ဌ ဦးစိန်ဝင်းလှိုင်က ပြောကြားသည်။ ဆန်စပါးရောင်းဝယ်မှုတွင် တရုတ် နိုင်ငံက မြန်မာကုမ္ပဏီ ၁၁ ခုနှင့် ချိတ်ဆက်ပြီး ပင်လယ်ရေကြောင်း ကုန်သွယ်မှုမှ တင်သွင်း လျက်ရှိကာ မြန်မာနိုင်ငံမှ အစိုးရအချင်းချင်း ဆက်သွယ်ပြီး ဆန်တန်ချိန် ၁၀၀၀၀၀ တင်ပို့ရန် ဆောင်ရွက်လျက်ရှိသည့်အပြင် တရုတ်နိုင်ငံမှ ဆန်တင်သွင်းသည့် ကုမ္ပဏီများက သီးခြားတင်သွင်းမှုများလည်းရှိကြောင်း ၎င်းကပြောကြားသည်။

ထို့အပြင် မြန်မာနိုင်ငံ၏ ကုန်ထုတ်လုပ်မှုမြှင့်တင်ရေးအတွက် စိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်မှု နည်းပညာနှင့်သင်တန်းများ တက်ရောက်နိုင်ရန် ချိတ်ဆက်ပြီးဆောင်ရွက်သွားမည်ဖြစ်သည်။ ပြပွဲသို့ မြန်မာနိုင်ငံကုမ္ပဏီများလည်း တက်ရောက်မည် ဖြစ်သည်။ တရုတ်နိုင်ငံသို့ နယ်စပ်ကုန်သွယ်ရေးမှတစ်ဆင့် ဆန်တင်ပို့မှုရပ်ဆိုင်းထားသည်ကို တရားဝင်တင်ပို့နိုင်ရန် မြန်မာနိုင်ငံဆန်စပါးစိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်သူများအသင်းအနေဖြင့် မြန်မာနိုင်ငံဆန်စပါးအသင်းချုပ်၊ ဆန်စပါးကုန်သည်များ အသင်း၊ ဆန်စက်လုပ်ငန်းရှင်များ အသင်းများဖြင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်သွားမည်ဖြစ်သည်။ အဆိုပါ တရုတ်-အာဆီယံ ကုန်စည် ပြပွဲတက်ရောက်ရန်အတွက် မြန်မာနိုင်ငံဆန်စပါးစိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်သူများအသင်းဥက္ကဋ္ဌ ဦးစိန်ဝင်းလှိုင်နှင့် အဖွဲ့ဝင်နှစ်ဦး တို့သည် စက်တင်ဘာ ၁၈ ရက် မွန်းလွဲပိုင်းက လေကြောင်းခရီးဖြင့် ထွက်ခွာသွားကြောင်းသိရသည်။

Source: <https://www.facebook.com/MYANMAALINNNEWS/posts/2022967267943771>

**သစ်ရှားပါးနေချိန်တွင် ဝါးအစားထိုးသုံးစွဲရန် ပညာရှင်များတိုက်တွန်း**

သစ်တောပြုန်းတီးမှုကြောင့် သစ်များရှားပါးနေချိန်တွင် သစ်အစား ဝါးကိုသုံးစွဲရန် သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်ပညာရှင်များက တိုက်တွန်း ပြောဆိုသည်။ ကမ္ဘာပေါ်တွင် တရုတ်နိုင်ငံက ဝါးအပေါဆုံးနိုင်ငံဖြစ်ပြီး ဒုတိယမှာ အိန္ဒိယနိုင်ငံဖြစ်ကာ မြန်မာနိုင်ငံသည် တတိယ ဝါးအပေါများဆုံးနိုင်ငံဖြစ်သောကြောင့် စနစ်တကျစိုက်ပျိုးထိန်းသိမ်းရန် လိုအပ်ကြောင်း သစ်တောပညာရှင်များက အကြံပြုပြောဆိုသည်။ သစ်တောကတော့ကုန်သွားပြီ။ ကုန်သလောက်လည်းဖြစ်သွားပြီ။ အခုဝါးကို မထိမ်းသိမ်းရင်လည်း ဒီဝါးလည်းအဲ့လိုဖြစ်သွားမှာပဲ။ ကြောက်စရာအချက်တစ်ချက်လို့ပြောလို့ရမယ်။

အကုန်လုံးပိုင်းဝန်းထိမ်းသိမ်းရင်တော့ တိုင်းပြည်ကိုလည်းချစ်ရမယ်။ ဝါးတောကိုလည်းချစ်ရမယ်။ ကျွန်တော်တို့နိုင်ငံ



အများကြီး အဆင်ပြေသွားမယ်ဟု မြန်မာနိုင်ငံ ကြိမ်နှင့်ဝါး လုပ်ငန်းရှင်များအသင်း အကြံပေးပုဂ္ဂိုလ် ဦးတင်ထွန်းနီကပြောသည်။

ယခုလ ၁၈ ရက်က ရန်ကုန်တက္ကသိုလ် ဝိဇ္ဇာခန်းမတွင် ပြုလုပ်သည့် ကမ္ဘာ့ဝါးအထိမ်းအမှတ်နေ့ (WORLD BAMBOO DAY) အခမ်းအနားတွင် ၎င်းကပြောကြားခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။ ဝါးပင်သည် ကျေးလက်နေပြည်သူများအတွက် မရှိမဖြစ်လိုအပ်ပြီး အောဂဲနစ် ဖန်းမီးနီ (Organic Farming) ဟုခေါ်သည့် သဘာဝမြေဩဇာ ရရှိရေးတွင် များစွာအရေးပါကြောင်းသိရသည်။ သစ်တောဦးစီးဌာန

စာရင်းများအရ မြန်မာနိုင်ငံတွင် ဝါးမျိုးစိတ် ၁၀၂ မျိုး ပေါက်ရောက်ပြီး စီးပွားရေးအရ အသုံးဝင်ဝါးမျိုး ၁၈ မျိုးရှိကြောင်း သိရသည်။ မြန်မာနိုင်ငံတွင် ဝါးပင်များကို ပဲခူးတိုင်း၊ ရခိုင်ပြည်နယ်၊ တနင်္သာရီတိုင်းတို့တွင် အများဆုံး တွေ့ရှိရပြီး ဝါးစိုက်ဧက ဟက်တာ ၁ ဒသမ ၇၈ သန်းခန့်ရှိကြောင်းသိရသည်။

Source: <https://www.facebook.com/fifthwavenews/>

**မကွေးမြို့နယ်အတွင်း မြေပဲအထွက်နှုန်းနှင့်ဈေးနှုန်းကောင်း**

မကွေးမြို့နယ်အတွင်း ယခုနှစ် မိုးစိုက်ပျိုးရာသီအတွင်း မြေပဲအထွက်နှုန်း ကောင်းမွန်နေသည့်အပြင် ဈေးနှုန်းလည်း ကောင်းနေကြောင်း တောင်သူများထံမှသိရသည်။ မိုးရာသီကာလ မေလကုန်ကစတင်၍ ယာတစ်ဧကလျှင် မျိုးမြေပဲဆန် နှစ်တင်းနှုန်း စိုက်ပျိုးရာ စက်တင်ဘာလအတွင်း မြေပဲများနုတ်ဆွတ်ရပြီး တစ်ဧကလျှင် မြေပဲတောင့် ၇၅ တင်းမှ တင်း ၈၀ ခန့်ထွက်ရှိပြီး မြေပဲတောင့်အစို တစ်တင်းကို ကျပ် ၁၅၀၀၀ ရောင်းချကြောင်းသိရသည်။ စက်တင်ဘာ ၁၁ ရက် မကွေးကုန်စည်ဒိုင်ပေါက်ဈေးများမှာ မြေပဲတောင့် ၂၅ ပေါင်ကို ကျပ် ၁၆၀၀၀၊ မျိုးမြေပဲဆန်အနီ တစ်ပိဿာ ကျပ် ၄၃၀၀ ၊ မြေပဲဆန်အနီ တစ်ပိဿာကို ၄၂၇၅ ကျပ်နှင့်မြေပဲဆန်အဖြူ တစ်ပိဿာကို ကျပ် ၃၈၀၀ ဖြစ်ကြောင်းသိရသည်။ ယခုမိုးရာသီတွင် နှမ်းဈေးနှုန်းကောင်းမွန်သော်လည်း မကွေးမြို့နယ်အတွင်း ရာသီဥတုကြောင့် နှမ်းအထွက်နှုန်း မကောင်းသဖြင့် နှမ်းစိုက်တောင်သူများ အရှုံးပေါ်ခဲ့ကြောင်း မကွေးမြို့နယ်၊ မယ်လှတောင်ကျေးရွာမှ တောင်သူ ဦးခင်မောင်ဌေးကပြောသည်။ အခုနှစ်မှာ နှမ်းစိုက်ရတာ တောင်သူတိုင်းအရှုံးပေါ်တယ်။ နှမ်းအပင်ကောင်းချိန်၊ အပွင့်၊ အသီးလှိုင်ချိန် မိုးကပြတ်သွားတော့ နှမ်းကထင်တဲ့အတိုင်းဖြစ်မလာဘူး။ နှမ်းပေါ်စဈေးကောင်းရပေမယ့် အထွက်နှုန်း မကောင်းတော့ အရှုံးနဲ့ရင်ဆိုင်ရတယ်ဟု ဦးခင်မောင်ဌေးက ပြောသည်။

စက်တင်ဘာ ၁၁ ရက် မကွေး ကုန်စည်ဒိုင် ပေါက်ဈေးများအရ စမုန်နက်နှမ်း ၄၅ ပိဿာ (သုံးတင်း)လျှင် ကျပ် ၂၄၅၀၀၀ ဖြစ်ပြီး တစ်ပတ်အတွင်း ကျပ် ၇၀၀၀ ကျဆင်းသွားကြောင်း၊ နှမ်းဖြူ ၄၅ ပိဿာ (သုံးတင်း) လျှင် ကျပ် ၁၄၆၀၀၀ ဖြစ်ကာ တစ်ပတ်အတွင်း ကျပ်၅၀၀၀ ခန့် ကျဆင်းခဲ့သည်။ ဝှက်နှမ်း(ရိုးရိုး) ၄၅ ပိဿာ (သုံးတင်း) လျှင် ကျပ် ၁၉၀၀၀၀ ဖြစ်၍ တစ်ပတ်အတွင်းကျပ် ၅၀၀၀ တက်ခဲ့ကြောင်းသိရသည်။ ၁၉၉၀ ပြည့်နှစ် ဝန်းကျင်ခန့်မှစတင်၍ ပဲစိုက်ပျိုးမှုမှာ စိုက်ပျိုးစရိတ်ကြီးမြင့်လာခြင်း၊ နိုင်ငံခြားဝယ်လက်မရှိခြင်း၊ ဈေးနှုန်း ကျလာခြင်းနှင့်ကြွက်စားခြင်းတို့ကြောင့် မြေပဲစိုက်ပျိုးသူ တဖြည်းဖြည်းနည်းလာခဲ့ပြီး ၂၀၁၆-၂၀၁၇ ဘဏ္ဍာနှစ်မှစ၍ နိုင်ငံခြားဝယ်လက်များရှိလာသဖြင့် တဖြည်းဖြည်း စိုက်ပျိုးလာ ကြသည်။ ပုထိုးစမ်းရွာမှ တောင်သူတစ်ဦးက မြေပဲစိုက်တာက လူစာရော၊ နွားစာရောမခက်ဘူး။ နှစ်စဉ်တော့ စိုက်တာပဲ။ ပဲစိုက်ရတာက အရင်းအနှီးကများတယ်။ ဟိုးအရင်နှစ်ကဆို ကြွက်စားလို့ အရနည်း၊ အရင်းရှုံးတာရှိခဲ့တယ်ဟုပြောသည်။

မကွေးတိုင်းဒေသကြီးသည် ဆီထွက်သီးနှံ မြေပဲနှင့်နှမ်းကို အများဆုံးစိုက်ပျိုးရာဒေသဖြစ်ပြီးတိုင်းအတွင်း နှစ်စဉ် ဆီထွက် သီးနှံ နှမ်းစိုက်ဧက ၁ ဒသမ ၁ သန်းကျော်ရှိပြီး မြေပဲစိုက်ဧက ၅၆၀၀၀၀ ကျော် စိုက်ပျိုးလျက်ရှိကြောင်း၊ယခုနှစ်မိုးရာသီတွင် မကွေးမြို့နယ်အတွင်း နှမ်းဧက ၁၈၀၀၀၀ကျော် စိုက်ပျိုးပြီး မြေပဲဧက ၈၀၀၀၀ ခန့် စိုက်ပျိုးကြောင်း မကွေးမြို့နယ် စိုက်ပျိုးရေးဦးစီးဌာနထံမှသိရသည်။

Source: မြန်မာတောင်သူကြီးများဂျာနယ် <https://www.facebook.com/sitepyo/>

တွန်းဇံမြို့၌ ပိုးမွေးမြူရေးလုပ်ငန်းဈေးကွက်ရရှိရန် ပြည်တွင်းပြည်ပရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများ ဖိတ်ခေါ်ဆောင်ရွက်မည်



ချင်းပြည်နယ် တွန်းဇံမြို့နယ်၌ ပိုးမွေးမြူရေးလုပ်ငန်း ပြန်လည် လုပ်ကိုင်ရန်အတွက် ပြည်တွင်းပြည်ပရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများကို ဖိတ်ခေါ် ချိတ်ဆက် ဆောင်ရွက်ပေးသွားမည်ဖြစ်ကြောင်းသိရသည်။ ပိုးမွေးမြူရေးလုပ်ငန်းတွင် ပိုးစားပင်စိုက်ပျိုးရေးလုပ်ငန်း၊ ပိုးမွေးမြူရေးသင်တန်းများ၊ ပိုးအိမ်များ ဈေးကွက် ရရှိရေးလုပ်ငန်းများပါဝင်ပြီး ငွေကြေးစိုက်ထုတ်ရင်းနှီးမြှုပ်နှံလုပ်ကိုင်ရသည့် လုပ်ငန်းဖြစ်သည့်အပြင် ပိုးချည်စက်တည်ဆောက် ထုတ်လုပ်နိုင်ရန်အထိ လုပ်ကိုင်ရမည့်လုပ်ငန်းဖြစ်သည်။ ရောဂါဒဏ်ခံမျိုးပိုးဥတွေကို ဖြန့်ဖြူး ဆောင်ရွက်ပေးမှာပါ။ အထူးသဖြင့် ပိုးစားပင်စိုက်ပျိုးရေး၊ ပိုးမွေးမြူရေး၊ ပိုးအိမ် ထုတ်လုပ်ခြင်း လုပ်ငန်းတွေအတွက် ဘဏ္ဍာငွေ ရရှိမှုအပေါ်မူတည်ပြီး

လိုအပ်တဲ့နည်းပညာတွေ ဆောင်ရွက်ပေးနေပါတယ်။ ထွက်ရှိလာတဲ့ ပိုးအိမ်ဈေးကွက်ကတော့ ပြည်တွင်းလုပ်ငန်းရှင်တွေနဲ့ ချိတ်ဆက်ဆောင်ရွက်ပေးမှာဖြစ်ပြီး၊ ရင်နှီးမြှုပ်နှံမှု ကိုတော့ ပြည်တွင်းပြည်ပကို ဖိတ်ခေါ်ဆောင်ရွက်မှာဖြစ်ပါတယ်ဟု စိုက်ပျိုးရေး၊ မွေးမြူရေးနှင့်ဆည်မြောင်း ဝန်ကြီးဌာနမှ တာဝန်ရှိသူတစ်ဦးက စက်တင်ဘာ ၁၇ ရက် တွင် ပြောကြားသည်။ ပိုးမွေးမြူရေးလုပ်ငန်းကို ချင်းပြည်နယ် (မြောက်ပိုင်း) တီးတိန်မြို့နှင့် တွန်းဇံမြို့တို့၌ မိသားစုလုပ်ငန်းအဖြစ် ဆောင်ရွက်ခဲ့ကြပြီး၊ တွန်းဇံမြို့ဒေသခံများသည် ၁၉၆၀ ခုနှစ်ဝန်းကျင်မှ ၁၉၇၉ ခုနှစ်အထိ ပိုးမွေးမြူရေးလုပ်ငန်းကို လုပ်ကိုင်ခဲ့ကြသည်။ ယင်းနောက်ပိုင်းတွင် ပိုးအိမ်ဝယ်ယူသူတို့မှ မတန်တဆ ဈေးနှိမ်ဝယ်ယူမှုများ၊ လုပ်ငန်းတိုးလုပ်ကိုင်ရန် အားပေးကူညီမှုနည်းပါးလာခြင်းနှင့် လုပ်ငန်းရပ်တည်ရန် ခက်ခဲလာခြင်း တို့ကြောင့် ပိုးမွေးမြူရေးလုပ်ငန်းများ ရပ်ဆိုင်းခဲ့ရသည်။ ယခုအခါ စိုက်ပျိုးရေးဦးစီးဌာနမှဦးဆောင်၍ တွန်းဇံမြို့နယ်၌ ရှေ့ပြေးရန်ပုံငွေဖြင့် ပိုးစားပင်ဧက ၅၀ စိုက်ပျိုးထားပြီး ပိုးစားပင်စိုက်ပျိုးခြင်း၊ ပိုးမွေးမြူရေးသင်တန်းများပို့ချခြင်းနှင့် အခြားနည်းပညာများ ပံ့ပိုးခြင်းများကို ဆောင်ရွက်ပေးလျက်ရှိကြောင်းသိရသည်။

Source: <https://dailydemocracytoday.com/business-news/446>

ဈေးသက်သာ၍ နိုင်ငံတကာဈေးကွက်တွင် မြန်မာ့ဆန်ဝယ်လိုအားများလာ

မြန်မာ့ဆန်ဈေးနှုန်းသက်သာခြင်းကြောင့် နိုင်ငံတကာဈေးကွက်တွင် ဝယ်လိုအားများကြောင်း မြန်မာနိုင်ငံဆန်စပါး အသင်းချုပ် အသင်းဝင်အချို့ကပြောသည်။ အာရှ၌ စပါးစိုက်ပျိုးသော ထိုင်း၊ အိန္ဒိယနှင့် ပါကစ္စတန်နိုင်ငံတို့၏ ဆန်ဈေးနှုန်း ထက် ဈေးသက်သာခြင်းကြောင့် မြန်မာ့ဆန်ဝယ်ယူလိုသူများနေကြောင်း ၎င်းတို့ကပြောသည်။ နိုင်ငံတကာဈေးကွက်တွင် မြန်မာ့ဆန်ဈေး ၂၅ မှတ် တစ်အိတ်လျှင် ဒေါ်လာ ၂၈၀ ခန့်နှင့် ငါးမှတ်ဆန်တစ်အိတ်လျှင် ၃၄၅ ဒေါ်လာဝန်းကျင်ဈေးရှိသည်။ ထိုင်းဆန် ၂၅ မှတ်တစ်အိတ်လျှင် ဒေါ်လာ ၃၀၀ ကျော်နှင့် ငါးမှတ်ဆန်တစ်အိတ်လျှင် ဒေါ်လာ ၃၉၀ ခန့်ဈေးရှိနေသည်။ နိုင်ငံတကာကဝယ်လက်တွေက မြန်မာ့ဆန်ဈေးကိုကြိုက်ကြတယ်ဟု မြန်မာနိုင်ငံဆန်စပါးအသင်းချုပ် ဗဟိုအလုပ်အမှု ဆောင် ဦးမျိုးသူရအေးကပြောသည်။

လက်ရှိပြည်တွင်းဈေးကွက်တွင် နိုင်ငံခြားတင်ပို့မည့် ဧည့်မထဆန်တစ်အိတ်လျှင် ကျပ် ၁၇၇၀၀ ဈေးရှိနေသည်။ ဆန် အိတ် ၂၀ သည် တစ်တန်ရှိခြင်းကြောင့် ဆန်တစ်တန်ဈေးကျပ် သုံးသိန်းငါးသောင်းလေးထောင်ဝန်းကျင်ရှိသည်။ ယခုဘဏ္ဍာနှစ် ပြည်ပဆန်တင်ပို့ခြင်းကို တန်ချိန် ၂ ဒသမ ၂ သန်းရှိမည်ဟု မြန်မာနိုင်ငံဆန်စပါးအသင်းချုပ်က ခန့်မှန်းထား သည်။ မိုးစပါးနှင့်နှေ့စပါး စိုက်ဧက သန်း ၂၀ ကျော်တွင် တစ်နှစ်ဆန်တန်ချိန် ၁၄ သန်းခန့်ထုတ်လုပ်ပြီး ပြည်တွင်းစားသုံးမှု တန်ချိန် ၁၀ သန်း၊ ပိုလျှံဆန်တန်ချိန် လေးသန်းခန့်ရှိသည်။ မြန်မာနိုင်ငံမှ ပိုလျှံသည့်ဆန်များကို ဥရောပ၊ အာဖရိကနှင့် အာရှနိုင်ငံအချို့အပါအဝင် ၆၁ နိုင်ငံသို့ တင်ပို့ရောင်းချနေသည်။

ယခုဘဏ္ဍာနှစ်တွင် မြန်မာနိုင်ငံမှ ပြည်ပသို့ ဆန်နှင့်ဆန်ကွဲတန်ချိန်နှစ်သန်းခန့် တင်ပို့ထားပြီး အများဆုံးရောင်းချထား သည်မှာ အိမ်နီးချင်းတရုတ်နိုင်ငံဖြစ်သည်။ ဆန်နှင့်ဆန်ကွဲတန်ချိန် ခြောက်သိန်းကျော်ကို ပင်လယ်ရေကြောင်း၊ ကုန်းလမ်း နယ်စပ်မှတစ်ဆင့် တင်ပို့ထားသည်။ ဥရောပသမဂ္ဂ (အီးယူ) နိုင်ငံများသို့ ဆန်နှင့်ဆန်ကွဲတန်ချိန် လေးသိန်းကျော်နှင့် အာဖရိကဈေးကွက်သို့ တန်ချိန် ငါးသိန်းကျော်တင်ပို့နိုင်ခဲ့သည်။

Source: 7 day news

<https://www.foodindustrydirectory.com.mm/food-industry/food-livestock/item/2346-myanmar-rice->

### **Power production hits 5,600 Megawatt in Myanmar**

The Ministry of Electricity and Energy (MOEE) says Myanmar is now producing 5,600 megawatt of power per year. It will not stop there, according to a report by Eleven Media. Rising demand for power and the government's ambitious nationwide electrification goals are the cause of the surge.

"At the present, electric consumption in Myanmar is increased from 15 to 19 percent year by year," Win Khaing, Minister for Electricity and Energy, told Eleven Media. "We [expect] the electric consumption will be increased to 4,531 megawatts by [the 2020-21 fiscal year] and we are [planning] to increase the electricity production [by] 2,757 megawatts."

Currently, 4.9 million households are not connected to the national grid, accounting for around 50 percent of the population. U Win Khaing said the government plans to break the 50 percent mark by the end of this year. It aims to reach 100 percent electrification in the city of Yangon by the end of next year.

To meet these goals, new power plants are already in the works in Tanintharyi Region, Yangon Region and Ayeyarwaddy Region. The MOEE says it will continue to rely on hydroelectric dams and natural gas power plants for production. More solar power production is planned to be introduced in 2020.

It remains to be seen if the recent tariff increase in Yangon will stunt the growing demand for power. In July, power bills more than doubled for many households. This is a move designed to make the Yangon Electricity Supply Corporation (YESC) more sustainable and reduce reliance on government subsidies. YESC earnings leapt 65 percent as a result.

### **Saudi drone attack impacts on local fuel prices**

Industry experts are predicting that the recent spike in global fuel prices results in higher petroleum product prices. It is expected that it will make Myanmar fuel imports more expensive. Myanmar imports diesel and petrol from Singapore and there are also imports from Thailand and China at the border.

Global oil prices rose 20 percent in the wake of the weekend's attack on a Saudi Arabian oil facility. The attack has removed 5 percent of global supplies. The estimated value of lost production is about 5.7 million barrels a day. Based on reports, experts expect that significant volumes could come back on stream within days. However, it could take weeks to restore full capacity.

U Win Myint, secretary of Myanmar Petroleum Trade Association, said that "if global oil prices stabilise, then local prices will be stable as well. But if prices remain high the local prices will be high." He added that local fuel prices are regularly subject to global price shifts.

The local oil price also depends on the stability of the exchange rate of the Myanmar Kyat. If the Kyat is weak, import prices will be high.

According to the Ministry of Commerce (MOC), fuel imports have actually decreased so far in fiscal year 2018-19. Diesel imports fell by a value of USD 379 million and petrol fell by USD 5 million.

### **Myanmar slices taxes on undeclared income in de facto amnesty law**

Myanmar's Union Parliament has approved the 2019 Tax Law, cutting taxes for unassessed income to rates

as low as three percent. The new law serves as a de facto amnesty for individuals and businesses with high levels of undeclared income.

Under the new law, which goes into effect on October 1st, income with no identified source will only be taxed three percent up to MMK 100 million, five percent up to MMK 300 million, 10 percent up to MMK 3 billion, and 30 per-cent for MMK 3 billion and higher.

Previous rates for such income were between 15 and 30 percent, which parliament feared incentivized people to not declare their full wealth and not pay their full taxes. In theory, the drastically lower tax rate will entice people to divulge their true income and actually pay their taxes rather than risk tax evasion charges.

A similar proposal was brought before parliament last year, but critics bashed the tax cut as rewarding those who have neglected to pay taxes and punishing law abiding citizens who have always paid the full amount.

However, this year's vote comes amid rumors of an unpaid debt crisis sparked by comments from U Soe Thein, deputy governor of the Central Bank of Myanmar (CBM). The rumors caused long lines at bank branches as people scrambled to withdraw their money. (And equally long lines at Yangon's gold shops.)

Although the government denied a full-blown crisis (and U Soe Thein soon resigned his post), it hopes the tax amnesty will allow companies and entrepreneurs to re-invest their unassessed income and begin paying off their out-standing loans. In a recent editorial, Frontier magazine pointed out that the Asia-Pacific Group on Money Laundering declared that Myanmar needed to make "major improvements" to avoid landing on their international grey list.

"Myanmar is undergoing an observation period and could be placed back onto the grey list next year," the editorial argued. "Given the lack of a progress, a tax amnesty that encourages those with undeclared income to put it into the property sector is not going to be viewed favorably." Parliament voted 498 'yes' out of 570 to approve the tax bill.

### **Japanese replace Chinese in Yangon railway project**

Myanma Railways has dropped its planned Chinese partner Sino Great Wall for Yangon's new central railway station project. The Japanese firm Sumitomo has been selected as the new partner.

The ambitious development in downtown Yangon will take eight-years to complete and cost USD 2.5 billion. Sino Great Wall had been initially chosen for the consortium of development partners but it has been dropped. This happened after a track record of debt problems. U Aung Thu Latt, General Manager of Myanma Railways, told The Myanmar Times that the Japanese company Sumitomo was chosen based on the advice from international consultancies. The project will continue exactly as planned despite the partner change.

The consortium still includes two members that work closely with Sino Great Wall, the Myanmar Times reported. These partners include local developer Mottama Holdings and Singaporean firm Oxley Holdings. They are working with Sino Great Wall on two high-profile condominiums. Mottama is currently developing nine projects worth USD 1 billion, all yet to be completed. Singaporean analysts have flagged Oxley

Holdings for high debt levels.

The eight-year, USD 2.5 billion Central Railway Station project is designed to improve the speed and efficiency of Yangon mass transit with a new, 63.5-acre complex. It will also renovate and preserve the existing Yangon Central Railway station, which is a heritage icon.

### Myanmar Rice Federation expands China export deal

The Myanmar Rice Federation (MRF), the umbrella association for Myanmar's rice industry, will export 250,000 tonnes of rice to China. A new MOU was signed with the China National Cereals, Oils and Foodstuffs Corporation, The Myanmar Times reported.

The MOU expands on an existing agreement signed in June that calls for an export volume of 100,000 tonnes. However, Myanmar has exported 90,000 tonnes of rice to China already. A Times report pointed out that border trade volume has been down due to renewed fighting near the border and tighter restrictions from China as it tries to clamp down on illegal trade. The MRF signed the new export deal as it searches for new potential trade partners overseas.

During its colonial period, Myanmar was the world's top rice exporter. However, agricultural exports collapsed in the late 20th century under its disastrous socialist regime. The MRF claims that Myanmar consumes almost all of its rice domestically and exports relatively little. Myanmar still produces some of the highest amounts of rice in the world. In the 2017-2018 fiscal year, Myanmar only exported 3.6 million tonnes of rice, according to official data. That is small fraction of China's rice imports, which can number in the hundreds of millions of tonnes.

Underdeveloped infrastructure and a failure to conform to international market standards has kept exports low for all crops. However, for years the MRF and Myanmar government have been looking for new rice markets. According to a recent industry report by the World Bank: "There are good market prospects to accommodate higher rice exports from Myanmar over the next 10-15 years. China is becoming a large net importer of Myanmar rice. The European Union has opened its markets for duty free imports from Myanmar."

Source: Thura Swiss News (Issue 383 September 19, 2019)

## STOCK EXCHANGE (19.9.2019)

YANGON STOCK EXCHANGE											
Market Data	Listed Company	Regulations	Learning	Trading	Listing on YSX	About YSX					
<a href="#">Home</a> > <a href="#">Market Data</a> > <a href="#">Stock trading data</a>											
<b>Stock trading data</b>											
As of 19th Sep. 2019											
<b>Stock trading</b>											
Name	Code	Close	Change	% Change	Open	High	Low	Trading volume	Trading value (MMK)	No. of listed shares	Market Cap. (mil MMK)
FMI	00001	12,000	+0	+0.00%	12,000	12,000	12,000	3,170	38,040,000	27,112,747	325,353
MTSH	00002	4,500	+100	+2.27%	4,400	4,500	4,400	4,208	18,637,000	38,929,150	175,181
MCB	00003	8,400	-100	-1.18%	8,300	8,400	8,300	26	215,900	10,400,986	87,368
FPB	00004	26,000	+500	+1.96%	26,000	26,000	26,000	87	2,262,000	2,472,053	64,273
TMH	00005	3,100	+50	+1.64%	3,100	3,100	3,100	3,403	10,549,300	12,823,224	39,752

## Market summary

As of 19th Sep. 2019

### Today's summary

Index name	Close	Change	% Change	Open	High	Low	Trading volume (shares)	Trading value (MMK)	No. of listed companies	Market Cap. (mil MMK)
MYANPIX	505.31	+3.46	+0.69%	500.80	505.31	500.80	10,894	69,704,200	5	691,927

### Index chart



## Market Overview

As of 1:00 pm, 19th Sep. 2019

<b>MYANPIX</b>	<b>505.31</b>
	▲ 3.46
Total Volume (shares)	10,894
Total Value (MMK)	70 mil
Listed Company	5
Market Cap. (MMK)	691,927 mil

Name	Code	Price	Change
FMI	00001	12,000	▲ 0
MTSH	00002	4,500	▲ 100
MCB	00003	8,400	▼ 100
FPB	00004	26,000	▲ 500
TMH	00005	3,100	▲ 50

